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Stoorzenders 
 

Dit artikel is bedoeld om nogmaals de aandacht te vestigen op het feit dat ons organisme in 
snel tempo overvoerd wordt met straling en dat de gevolgen van het (mis)bruik van 
elektriciteit nog niet te overzien zijn en een gevaar kunnen vormen voor de volksgezondheid. 
Wij zijn ieder voor zich hiervoor verantwoordelijk. Zolang er vraag is naar dit soort techniek, 
worden er veelvouden van miljarden gespendeerd aan het uitvinden van apparaten die ons 
verdoven en ziek maken, terwijl de hoogte van de hiermee gemoeide bedragen  evenredig 
blijkt te zijn  met de weerstand vanuit industrie en overheid om hier paal en perk aan te stellen 
 Een bijkomend verschijnsel is dat vele mensen die onder invloed van elektrosmog ernstige 
problemen met hun gezondheid hebben volkomen onjuist gediagnosticeerd worden door 
artsen die zelf nog niet op de hoogte zijn van de invloed van  stoorzenders. Mensen worden 
behandeld met antidepressiva, slaapmiddelen, pijnstillers, bloedverdunners,   of d.m.v. 
operaties en ziekenhuisopnames, zonder enig effect.  
Het blootstaan aan elektrosmog kan voorkomen dat mensen optimaal profiteren van 
oefeningen of een  behandeling die op regeneratie gericht is, zodat ze in hun malaise 
teruggetrokken worden. Vandaar dat ik tegenwoordig altijd test of men last van heeft van de 
woonomgeving. Steeds duidelijker blijkt hoe sterk ons organisme onder druk gezet wordt 
door bombardementen van (onnodige) prikkels vanuit de atmosfeer. Het luchtruim is letterlijk 
overvol met golven. Frequenties uitstotende verkeers- en communicatie technologieën 
overspoelen je in de openbare ruimte, in cafe, restaurant, hotel, openbare gebouwen, bus, 
tram, trein en vliegtuig en zelfs in de kamer van de huisarts. Binnenin je eigen huis kan je er 
evenmin aan ontrekken indien je niet op de hoogte bent van het feit dat draadloze DECT 
telefoons en  wireless LAN verbindingen dag en nacht pulserend hun frequenties uitstoten, 
terwijl de daardoor opgewekte magnetische velden dwars door de muren  heen gaan. Of 
indien je niet weet dat terwijl onder invloed van al deze en andere electrische apparaten  
synthetische stoffen opladen en er in huis zeer ongezonde velden van zware statische 
elektriciteit ( tot duizenden volt) kunnen ontstaan en een ionen arme atmosfeer. 
Inmiddels hebben veel betrouwbare publicaties op dit gebied, uitgevoerd door van de 
industrie onafhankelijke instellingen en personen, het daglicht gezien. De Nederlandse 
bevolking wordt echter ondanks het voorhanden zijn van adequate voorlichting, slecht 
geïnformeerd door Overheid en instellingen die de verantwoording voor de volksgezondheid 
pretenderen te dragen. Zodoende zijn veel mensen zich van de prins geen kwaad bewust 
wanneer ze hun huis vol zetten met de nieuwste technische snufjes, elektrische apparaten, 
draadloze communicatie en vrije tijdsspelletjes, of wanneer ze bellen in het openbaar vervoer. 
 
Het boek Elektrostress en Gezondheid van dr.ir Michiel Haas geeft een schat aan zeer nuttige 
informatie. Ik zou willen dat dit boek op scholen verplicht was en raad iedereen aan het te 
lezen. Vooral ook mensen die zich beroepshalve of anderszins met gezondheid en 
welbevinden bezighouden. 
Hij informeert o.a. over alle mogelijke invloeden op het menselijk organisme van elektriciteit, 
zenders, masten, in huizen toegepaste materialen en apparaten, over toegestane- en gemeten 
waarden van al deze apparaten, over de houding van  overheid, gezondheidsraad en industrie 
en over de resultaten van van de industrie onafhankelijk gedaan onderzoek. 
Hij ondersteunt  zijn verhaal met overzichtelijke tabellen van metingen waaruit duidelijk 
wordt welke apparatuur ( van een beetje tot zeer zeer veel) afwijkt van de door de 
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bouwbiologen gehanteerde veiligheidsmarges. Gelukkig geeft hij ook waardevolle raad en 
uitgebreide tips wat een ieder zelf kan doen om zijn woonomgeving voor zichzelf en voor de 
buren, zo gezond mogelijke te houden.  
  
Nogmaals, lees zijn boek helemaal, want wat hier staat is een fractie van de informatie die hij 
geeft. Zijn uitgebreide adviezen samenvattend, kom ik terecht op 4 belangrijke dingen die we 
zelf kunnen doen, Beschermen, Aanschaffen, Uitschakelen en Wegdoen: BAUW.  
1. Beschermen. Houdt zelf zoveel mogelijk afstand tot zendmasten,   
beeldschermen en stralende apparaten. Maak gebruik van netschakelaars en   isolerende 
materialen om snoeren om straling binnenshuis te reduceren. Zet stralende apparaten niet 
tegen muren  waarachter mensen wonen (buren) en houdt sowieso de slaapkamers vrij van  
elektrische apparaten.  Houdt de lucht goed vochtig, 50 %.  Vermijd de combinatie 
synthetische gordijnen met centrale verwarming. Vermijd de combinatie vloerverwarming 
met zachte vloerbedekking. Ventileer ruim voldoende, totale verversing inhoud kamer1x per 
uur. 
2   Aanschaffen. Gebruik voor alle stofferingen natuurlijke materialen, in  kleding, huis en als   
speelgoed voor je kleintjes. Dek alle synthetische  materialen die je  niet kunt vervangen   
af met een geleidende  natuurlijke stof en aard alles. Schaf stralingsarme apparatuur aan. 
3 Uitschakelen. Laat nooit apparaten aan of standby staan die je niet aan het   
gebruiken bent en  trek altijd ’s nacht  de stekkers uit het stopcontact. Gebruik mobieltjes   
alleen  als het hoognodig is en schakel ze uit wanneer je niet belt. Bel nooit in het openbaar  
vervoer of in openbare gelegenheden omdat je daardoor de mensen in je omgeving belast.   
In tram, trein, bus en vliegtuig kan het bellen gevaar opleveren,  zowel voor individuele  
passagiers (zeker degenen  met een pacemaker) omdat   de frequenties veelvoudig in de  
kleine ruimte weerkaatst worden!, als voor  besturingssystemen in het vervoersmiddel. 
4 Wegdoen. Schaf alle wireless telefoons en internet verbindingen af en vervang   
deze door  apparaten met een kabelverbinding. Schaf waterbedden, elektrische  dekens,   
matrassen met stalen veren en synthetische stoffen in de slaapkamer in  ieder geval af.    
Neem  natuurlijke stoffen voor vloerbedekking, zoals  kurk, hout,   marmer, natuursteen,    
wol, katoen, viscose, en het liefst latex matrassen of   matrassen die een beschermende laag  
hebben van natuurlijke stof.  
 
Ik laat hieronder  Michiel Haas aan het woord en citeer enige passages die verband houden  met 
de consequenties voor ons organisme van het gebruik van elektrische apparatuur, masten, 
zenders, mobieltjes en draadloze telefonie en internetverbindingen. 
De gekozen citaten hebben op een enkele na betrekking op apparaten die men over het algemeen 
als gemeengoed mag beschouwen en die in toenemende mate in de huishoudens worden 
gebruikt. Alle cursiveringen  zijn van mij 
Uit Elektrostress en Gezondheid, invloed van elektriciteit en zenders.  Michiel Haas, 
ISBN 90-74510-09-4, een uitgave van het Nederlands Instituut voor Bouwbiologie en Ecologie 
(NIBE 2005)  
 

UMTS . Michiel Haas stelt  dat voldoende afstand tot zenderinstallaties en 
hoogspanningsleidingen is belangrijk is.  
Resultaten uit (een van de inmiddels vele) onderzoeken naar blootstelling aan de UMTS straling 
van 2100 MHz1, leverde het volgende op.   
“Bij blootstelling krijgen de gevoelige mensen in groep A: statistisch significant (p<0.05) 
meer last van:  
• duizeligheid  
                                                 
1 Idem p. 46 
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• nervositeit  
• pijn op de borst of ademhalingsmoeilijkheden of het gevoel hebben geen  
lucht te hebben.  
• Gedeelten van het lichaam voelen verdoofd of tintelen  
• gedeelten van het lichaam voelen zwak aan  
• zich niet kunnen concentreren  
• gemakkelijk verstrooid  
De groep B van niet-gevoelige mensen krijgt andere klachten:  
• gemakkelijk geduld verliezen (significant, p<0.05)  
• rusteloos- of schrikachtigheid (semi-significant, p>0.05)  
• boosheid (semi-significant, p>0.05).   
 
Haas benadrukt dat het binnenshuis evenmin veilig is als vlak bij een hoogspanningskabel 
vanwege de vele elektrische apparaten in huis die vlakbij zijn. 
“Ligt u op een elektrische deken, dan kunt u net zo goed nabij een hoogspanningsleiding gaan 
wonen. Dat wist u niet? Dan is dit boek wel erg belangrijk voor uw verdere leven. Bepalend in 
veel gevallen is de afstand die tot de bron wordt aangehouden. Daarom is een elektrische deken 
of een waterbed zo rampzalig en telt de wekkerradio als een echte boosdoener in de slaapkamer. 
Nee het gaat om de apparaten waar we lang achtereen aan. zijn blootgesteld, zoals de computer, 
het notebook , de elektrische deken, de elektrische wekker, het waterbed. Denk ook aan uw 
kinderen die zijn blootgesteld aan een babyfoon, een stereotoren, een eigen televisie of aan de 
televisie waar u naar zit te kijken. Want de magnetische velden gaan gewoon door muren heen2. 

Biologische werking van elektromagnetische golven3   

“Sinds 1994 werd Nederland bedekt onder een deken van gepulste signalen. ( …) 

Dr. Lebrecht von Klitzing, toentertijd verbonden aan de Universiteit van Lübeck/D, publiceert 
reeds vanaf 1992 (dus nog voor dat het mobieltje zo'n grote vlucht had genomen) dat de EEG 
van de hersenen duidelijk verandert bij een stralingssterkte vanaf 1.000 µW/m2• Door deze 
veranderingen van de hersenstromen kan mogelijk de intercellulaire communicatie verstoord 
worden. De gebruikte stralingssterkte wordt al gemeten op een afstand van 50-200 m van een 
zendmast voor mobiele telefonie. In de EEG komen pieken voor die vooralsnog onverklaarbaar 
zijn, maar minstens zo verontrustend is het feit dat ze nog uren en soms zelfs nog na een week 
nog steeds zichtbaar zijn op de  ËEG, ook als  de bron allang niet meer is ingeschakeld. Dat is 
een ongewoon lange reactie op een korte impuls.  
De celcommunicatie is een belangrijk gegeven voor de mens. Cellen zijn namelijk voortdurend 
met elkaar in communicatie, iedere cel afzonderlijk, wat miljoenen celcontacten per seconde 
betekent! Deze communicatie verloopt via elektromagnetische signalen en door de uitwisseling 
van ionen uit de celmembranen. Deze ionen worden voortdurend gepulst door ionenkanalen 
voortgestuwd (...) Technische elektromagnetische straling kan van buitenaf deze ionen 
uitwisseling verstoren. De calciumionen uitstoot wordt bijvoorbeeld verhoogd bij 
veldintensiteiten van 10.000 µW/m2.  Bij het telefoneren met een mobieltje is de straling 
ongeveer duizend maal sterker! Gevolg kan zijn degeneratie van cellen tot het afsterven van 
cellen. En dit zou weer verband kunnen houden met een verhoogde  gevoeligheid  voor 
infectieziekten en immuniteitziekten, aldus dr. Hans-Christoph Schreiner.  

 
Al eerder werd aangegeven dat het gepulst zijn de feitelijke boosdoener is  bij zenders en bij de 
mobieltjes en andere apparaten die op die wijze werken, zoals de wireless LAN 
computernetwerk verbindingen of de draadloze modems die in steeds meer huishoudens 
verschijnen. Zo vond Norbert Lertgeib (….) dat de periodieke pulsering de biologische effecten 
                                                 
2  Idem, p  31 
3  Idem, p. 37 e.v. 
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veroorzaakt. Werd de pulsering weggelaten, dan verdwenen de geconstateerde reacties. (…) 
Er zijn sterke aanwijzingen dat de mobiele telefoon ook kanker kan veroorzaken.  
Dr. George Carlo kreeg in 1993 de leiding over een 27 miljoen dollar kostend internationaal 
project om de onschadelijkheid van mobiele telefonie aan te tonen. Na zes jaar kwam er een 
plotseling einde aan de studie, hij vond aanwijzingen dat er kankerverwekkende factoren in de 
straling van mobiele telefoonnetwerken zijn. Door menselijk bloed in reageerbuisjes te bestralen 
met straling, vergelijkbaar met die van mobieltjes, splitsten de celkernen zich. Hij zegt: "60% 
Van de door een mobieltje afgegeven straling wordt door het hoofd opgenomen. Daarbij kunnen 
schades als kanker, hersentumoren, veranderingen van het bloed, maar ook genetische storingen 
optreden."4 (…) 
Buiten Engeland wordt er ook in de USA en in Duitsland gewaarschuwd voor het mobieltjes 
door kinderen.  
Onlangs werd op de Nederlandse markt een speciaal mobieltje geïntroduceerd voor de 
allerkleinsten onder ons. Met een beperkt aantal nummers, zodat er niet te veel gebeld. maar 
de bereikbaarheid wel aanwezig is. In het licht van het bovenstaande gezien en met het 
voorzorgprincipe in het achterhoofd zijn deze mobieltjes af te raden.” 
Charles Claessens, een Nederlandse woonbioloog, komt na vele huisonderzoeken tot de con-
clusie dat men elektrosensibel kan worden bij stralingshoeveelheden tussen 200 en 2.000 µW/ 
m2, indien aan enkele parameters wordt voldaan. Maar als men elektrosensibel geworden is, 
krijgt men al vanaf 1 µW/m2 lichamelijke reacties. Zie ook zijn website www.milieuziektes.nl 
(…)Ondanks het grote aanbod van wetenschappelijke studies, blijft het officiële standpunt van 
onder andere de Gezondheidsraad:  
"Omdat de sterkte van de door mobiele telefoons opgewekte elektromagnetische velden onder 
die limieten blijft, stelt de commissie dat er geen problemen te verwachten zijn als direct 
gevolg van de blootstelling aan die velden. De commissie ziet ook geen gezondheidskundige 
reden om het gebruik van mobiele telefoons door kinderen aan banden te leggen."(…). Door 
deze opstelling van de Gezondheidsraad heeft Nederland de hoogste grenswaarden ter wereld 
voor zenders van mobiele telefonie!”5 
 
 DECT telefoons zijn volgens Haas een van de gevaarlijkste apparaten die je in huis kan 
halen, omdat ze non-stop pulserend zenden dag en nacht of je belt of niet.(100 pulsen per 
seconde). De door de zendstations opgewekte magnetische velden gaan dwars door de muren 
heen zodat de buren ook kunnen meegenieten. Het is erg belangrijk om in ieder geval ’s nachts 
vrij van straling te kunnen slapen. Indien er een wireless internet of DECT telefoonstation aan 
staat, kan men niet in zijn diepe slaap komen, de slaap die juist zo belangrijk is voor een totale 
ontspanning en regeneratie. Het is beter om kort diep te slapen dan lang en oppervlakkig. 
Onder invloed van een DECT telefoon wordt het immuunsysteem van het lichaam 
systematisch uitgeput, met alle gevolgen van dien. Haas raad aan je DECT telefoon weg te 
doen. Indien je er geen hebt er geen aan te schaffen en ook aan je buren te vragen of zij hun 
DECT telefoon de deur uit doen. Het beste kun je een gewone draadtelefoon hebben aangezien 
deze niet pulsen of stralen. Kunnen we het ons voorstellen wat er aan de hand is? Vooral na 
2002 is men bezig in Nederland en masse deze DECT telefoons en wireless LAN verbindingen 
aan te schaffen. Miljoenen pulserende zenders gewoon in de huizen!  
Haas waarschuwt ervoor dat fabrikanten door krijgen dat er bezwaar tegen deze telefoons is, 
en daarom op hun telefoons niet meer vermelden dat het een DECT telefoon is. Bovendien 
beweren zij dat ze niet gevaarlijk zijn en dat ze niet of nauwelijks stralen. Zelfs de Overheid is 
volgens hem niet te vertrouwen op het vlak van juiste informatie hierover. 

“Het voorzorgprincipe en de politiek - passief bellen  
Bij de grote internationale Milieuconferenties van 1992 en 2000 in Rio de Janeairo werd door 
de daar aanwezige regeringsleiders het volgende besloten en ondertekend: "Bij een concrete 
                                                 
4 Idem p. 39 
5 Idem, p. 50 
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verdenking van schadelijkheid voor de gezondheid van nieuwe technieken dient direct 
gereageerd te worden en niet afgewacht te worden tot de, vaak moeilijk te bewijzen, oorzaken 
naadloos vastgesteld zijn. ( ... ) Wetenschappelijke onzekerheid mag niet gebruikt worden om 
kosten veroorzakende maatregelen, die schade aan het milieu vermijden, uit te stellen."  
Ook bij het verdrag van Maastricht werd in februari 1992 al vastgesteld: "Volgens het 
voorzorgprincipe is de maatschappij verplicht maatregelen te treffen, als voldoende 
wetenschappelijke bewijzen aanwezig zijn, maar niet noodzakelijkerwijs het 100-% bewijs, 
wanneer niets doen schadelijke gevolgen kan hebben." Er zijn voldoende aanwijzingen, 
concrete verdenkingen en wetenschappelijke bewijzen, wereldwijd. Desondanks gebeurt er 
niets, geen enkele officiële reactie, geen voorzorgprincipe, geen afgesproken direct reageren. 
Er gebeurt helemaal niets, tegen iedere afspraak in wordt er afgewacht. Wordt er gewacht op 
nog meer bewijzen? Is het vreemd als we een analogie zien met de asbest problematiek? (…) 
Stel u nu eens voor dat we de schadelijkheid van een mobieltje erkennen en dat we zo ver 
komen dat u degene die naast u in de trein of bus zit te bellen aanspreekt "Neem me niet kwa-
lijk, maar u beïnvloed niet alleen uw eigen, maar ook mijn hersenstromen en ik kan daar ziek 
van worden. Wilt u ergens anders gaan bellen?" U meent nu nog dat deze situatie volslagen 
belachelijk is, maar is dat zo? Het heeft lang geduurd voor de schadelijkheid van passief 
roken begrepen werd. Passief telefoneren is echter een vergelijkbaar begrip, nu nog 
onbekend, maar binnen enkele (tientallen?) jaren zondermeer een realiteit!  
In de stad Solingen is het in de stadsbussen verboden om met een mobieltje te telefoneren. Bij 
navraag waarom dat zo was, werd meegedeeld dat er problemen waren opgetreden met 
mensen die een pacemaker droegen. Er was al een enkele keer een ziekenauto aan te pas ge-
komen terwijl passagiers in de bus telefoneerden. In München wordt overwogen om een 
verbod uit te vaardigen voor mobiel bellen in de bus.  
En dit is de realiteit: Het blijkt dat de GSM telefoon vele malen sterker gaat zenden in de 
trein, bus of auto, vergeleken met buiten de trein, bus of auto, omdat het voertuig een soort 
kooi van Faraday vormt. Vervolgens blijkt dat wanneer iemand tussen een drietal bellende 
mensen in zit, deze persoon blootgesteld wordt aan extreem hoge veldsterkten van ca. 
1.000.000 uW/m2•  
Hierdoor zou een soortgelijke discussie als met roken gevoerd kunnen worden: De overige 
mensen in de trein, bus, tram of auto zijn passief aan het meebellen (net als bij meeroken).” 
 


